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NEMZETI GAZDASÁGI ÉS TÁRSADALMI TANÁCS 

ÖSSZEFOGLALÓ 

az NGTT 2023. május 26-i plenáris üléséről 

 

Időpont: 2023. május 26. péntek 10.00 óra  

Helyszín: Miniszterelnökség, 1055 Budapest, Kossuth tér 2-4.  

                 földszinti nagy konferenciaterem 

 

Ülést levezető soros elnök: Dr. Richly Gábor - Művészeti Oldal  

Dr. Richly Gábor köszöntötte a megjelenteket, majd felkérte a Miniszterelnökség részéről Dr. 

Kecskés Péter főosztályvezető urat, mint házigazdát, hogy néhány szóval köszöntse a megje-

lenteket. 

Dr. Kecskés Péter főosztályvezető úr a Miniszterelnökség nevében köszöntötte a megjelente-

ket, majd tolmácsolta Szalay-Bobrovniczky Vince helyettes államtitkár úr üdvözletét is, aki 

egyéb fontos elfoglaltsága okán nem tudott jelen lenni az ülésen. Örömmel nyugtázta a nagy-

számú jelenlétet és eredményes tanácskozást kívánt.  

Dr. Richly Gábor megköszönte főosztályvezető Úr gondolatait, majd az ülést megnyitotta. 

Megállapította, hogy minden oldal képviselője jelen van, így a Tanács határozatképes. Felkérte 

az oldalakat, hogy jelöljék meg szóvivőiket. 

Az oldalak szóvivői:  

Egyházi oldal: Dr. Beran Ferenc 

Művészeti oldal: Vashegyi György 

Gazdaság képviselői oldal: Dr. Zs. Szőke Zoltán 

Civil oldal: Gyenes Ádám 

Munkavállalói oldal: Szatmári Lajos 

Tudomány képviselői oldal: Prof. Dr. Báger Gusztáv,  

Ezt követően kérte az oldalakat, hogy dr. Nobilis Márton államtitkár úr korlátozott idejére te-

kintettel napirend előtti javaslattal lehetőleg most ne éljenek. Erre az ülés végén az egyebek 

napirendi pont keretében lesz lehetőségük.  

Ezután ismertette a napirendi pontokat, melyek az alábbiak: 
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1. „Energiaválság és élelmiszer energiahatékonyság – Az élelmiszerárak emelkedése, és 

az élelmiszeripari tevékenységek alakulása ezekben az években” 

Előadó: Dr. Nobilis Márton élelmiszeriparért és kereskedelempolitikáért felelős állam-

titkár - Agrárminisztérium 

 

2. „A magyar agrárium helyzete” 

Előadó: Dr. Juhász Anikó agrárgazdaságért felelős helyettes államtitkár – Agrárminisz-

térium 

 

3. Egyebek 

Felkérte a jelenlévő Oldalelnököket, hogy szavazzanak kézfelemeléssel a napirendi pontokról. 

A napirendi pontokat az oldalak egyhangúlag elfogadták. 

1./ napirendi pont: 

„Energiaválság és élelmiszer energiahatékonyság – Az élelmiszerárak emelkedése, és az élel-

miszeripari tevékenységek alakulása ezekben az években” 

Elnök úr felkérte Dr. Nobilis Márton államtitkár urat, hogy tartsa meg előadását. 

Dr. Nobilis Márton államtitkár úr köszöntötte a megjelenteket. Előzetesen elmondta, hogy 

2018.-ban a kormányzásuk kezdetén úgy gondolták, hogy könnyű kormányzás elé nézhetnek, 

hiszen mind a rendelkezésre álló források, mind a nemzetközi helyzet és a hazai politikai 

helyzet alátámasztotta ezt.  

Az utóbbi időszakban azonban előtérbe kerültek azok a kihívások, amelyek a különböző külső 

tényezők átmeneti, ám rendkívül erőteljes hatásának következményei. A COVID-járvány által 

okozott gazdasági visszaesést ugyan jól kezeltük, erősebben jöttünk ki belőle, mint ahogy be-

lementünk. Ezt követte az ukrajnai fegyveres konfliktus, mely során a brüsszeli szankciós po-

litika befolyásolja kedvezőtlenül a magyar gazdasági folyamatokat, kiemelten az élelmiszer-

ipar, illetve az élelmiszerlánc minden szereplőjének helyzetét. Erre jött még a tavalyi rendkívüli 

aszályos időszak. Komplex hatásokról van szó, azonban mindenképpen kiemelést érdemel az 

energiaválság, az energiaárak hirtelen nagymértékű megemelkedése. Fenti tényezők oda vezet-

tek, hogy jelentősen elszabadult az infláció, ezen belül az élelmiszer infláció. Az élelmiszeripar 

igen energiaigényes ágazat, ami ráadásul technológiai lemaradásban is volt, nem kapta meg 

korábban azokat a fejlesztéseket, amelyeket igényelt volna. Ezen túlmenően Magyarországon 

korábban nagyon alacsonyan voltak az élelmiszer árak, innen indult a magas élelmiszerinfláció.  

 

A Magyar Kormány célja, hogy év végére az infláció egy számjegyűvé váljon. Ez a politikai 

ellenfelek álláspontja szerint önmagától is bekövetkezne, véleménye szerint azonban ez sok 

munkát igényel. A Magyar Kormány felelősséggel tartozik az állampolgáraiért, főként azokért 

az emberekért, akiknek az élelmiszer beszerzés a jövedelmük számottevő részét teszi ki. Az 

elmúlt években már sikerült azt elérni, hogy a legszegényebb rétegek jövedelmének is csupán 

30%-át tette ki az élelmiszerre költött összeg. Ezt az arányt az infláció felborította, így a Kor-

mány különböző intézkedésekkel próbálta ezt ellensúlyozni. Ilyen az egyes alapvető élelmisze-

rekre bevezetett árstop. Ez azonban beavatkozás a piac működésébe, mely sokak érdekeit sér-

tette és sok nehézséget okozott, ezek mindenképpen megoldásra vártak.  Elkezdődtek például a 

pánikvásárlások. Lassan eljutunk oda, hogy az árstop kivezetésre kerülhet. Új intézkedésként 
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július 01-től bevezetésre került a kötelező akciós ár, ami azt takarja, hogy húsz termékcsoport-

ban a korábbi egy hónapban legalacsonyabb ár minimum 10%-ával csökkentett áron kötelező 

heti szinten bizonyos termékeket árulni. Ez szociális segítség mindazoknak, akiknek az élelmi-

szervásárlás komoly terhet jelent. Fentiek okán a Kormány azt a döntést hozta, hogy a korábbi 

468 M Ft helyett 750 M Ft EU-s forrást fordít az élelmiszeripar fejlesztésére. Ez nagy lehetőség 

és egyben nagy felelősség is. Soha ekkora forrás nem állt a magyar élelmiszeripar rendelkezé-

sére, ezért eredményeket kell felmutatni. Fontosnak tartják a nagy cégek fejlesztését, hiszen 

azok húzzák magukkal a kis cégeket is. Az elmúlt években a nagyobb cégek nehezebben jutot-

tak forráshoz, inkább a kis és közepes cégek kerültek előtérbe. A nagy cégek tudják biztosítani 

az ország önellátását, ami különösen fontos abban az esetben, ha esetleges határzár esetén szük-

ségessé válna. Erre fel kell készülnünk. Már most is vannak olyan termékek, amelyek esetén 

tudunk önellátóak lenni. Az ország 20 millió ember ellátására már most is alkalmas. A feldol-

gozóipar, és a késztermékek területén azonban még van teendő. Ehhez az állam jelentős segít-

séget nyújt. Ebben a nehéz helyzetben soha nem látott pénz áll az élelmiszeripar rendelkezésére. 

Mivel a kamatkörnyezet igen kedvezőtlen, így e mögé a pénzösszeg mögé kedvező kamatozású 

hitelprogramot kell tenni annak érdekében, hogy ezek a fejlesztések megvalósulhassanak. Igye-

keznek olyan államtitkárságot felépíteni, aki meghallgatja a kéréseket és beépíti azokat a prog-

ramjába.  

 

Kérte, hogy a hozzászólókat, hogy a felmerülő kérdéseik mellé tegyenek érdemi megoldási ja-

vaslatokat is, amelyeket igyekeznek beépíteni a jövő tervezésénél.  

Az energiakérdést az egyik legfontosabb kérdéskörnek tartja. Fontos, hogy a fejlesztésnél 

vegyél alapul és használják a megújuló energiákat. Ma már a mezőgazdaság a legmodernebb 

gépekkel dolgozik.  

Ukrajna vonatkozásában megemlítette, hogy akkora mezőgazdasági területe van, mint egész 

Európának összesen. Ők más technológiát használnak. Ebből adódóan versenyhelyzetben 

vannak velünk szemben. Ez azonban csak az alaptermékek esetében igaz, a feldolgozott és 

késztermékek esetén nincs így. Itt kell a versenyben előnyt szereznünk, jobb minőségű 

termékek irányába kell elmozdulnunk. Európa nyitott Ukrajna felé.  

Fontosnak tartja azt is, hogy ne csak a szántóföldi gazdálkodás irányába mozduljunk el, hanem 

az állattenyésztés, húsipar és zöldségipar irányába is, valamint azon iparágak irányába, akik a 

feldolgozott termékeket tudják a kereskedelembe vinni. Fontos, hogy megvédjük a 

kereskedelemben a magyar termékeket. A közétkeztetésben 60%-ról 80%-ra nőtt a kötelezően 

használandó magyar termékek aránya.  

Különösen szívügyük a rövid ellátású láncok helyzete. Fontos, hogy a kistermelők is bejussanak 

a magyar bolthálózatba. Ehhez is igyekeznek segítséget nyújtani. 

Végezetül elmondta, hogy várja a jelenlévők javaslatait, ötleteit és építő kritikáit.  

Dr. Richly Gábor megköszönte államtitkár úr szóbeli összefoglalóját, s hozzátette, hogy bár 

az NGTT gyakorlatától eltérően prezentációt előzetesen nem kaptunk, ez egy olyan jelentős 

téma, amihez több oldalnak is várhatóan lesznek észrevételei. Kérte az oldalakat, hogy a 

rendelkezésre álló 4 perces időkeretet betartva tegyék meg hozzászólásaikat annak érdekében, 

hogy államtitkár úrnak legyen még ideje erre reagálni. Felhívta a figyelmet arra, hogy 

amennyiben idő híján valamely oldal nem tud hozzászólni, vagy nem kap választ észrevételére, 

lesz lehetőség előzetes ígéret alapján azt az Államtitkárság részére írásban eljuttatni.  
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Államtitkár úr hozzátette, hogy az ülés célját tulajdonképpen a személyes 

kapcsolatfelvételben látja, és ezt követően az ajtó részükről nyitva áll a későbbi esetleges 

megkeresések érdekében. 

Soros Elnök úr válaszában jelezte, hogy elnöki minőségében köteles volt ezt megemlíteni, 

hiszen előzetesen megküldött prezentáció nélkül nem is jöhetne létre az eredményes 

konzultáció. Ezt követően felkérte az Egyházi Oldalt, tegye meg hozzászólását. 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte államtitkár úrnak, hogy nagyon biztató képet 

adott a jövőről. Elmondta, hogy a rendszerváltást követően a legnagyobb fájdalma az volt, hogy 

a feldolgozóipart leépítették. Ez egy nagy hiba volt, hiszen a bölcs mindig abból indul ki, ami 

van. Magyarország alapvetően helyzeténél fogva agrár ország. Ezen a területen vannak nyers-

anyagaink. Különösen nagy hangsúlyt kell erre helyezni akkor, amikor energiaválság van. Nagy 

örömére szolgál, hogy az EU is támogatja ezt a törekvést, valamint úgy tűnik, hogy az időjárás 

is kedvez a jobb termésnek az idei évben. 

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte államtitkár úrnak a nagyon koncentrált be-

számolót. A művészeti oldal szempontjából a legfontosabbnak azt tartja, hogy mennyit költ egy 

szegényebb anyagi helyzetben lévő család jövedelméből a létfenntartásra, és mennyi marad a 

kultúrára. 2010-ben ez 50% volt, később csökkent 30%-ra. Hol tart ez most? 

Államtitkár úr válaszában elmondta, hogy erre nem tud most pontos számadatot, utána fog 

nézni. A művészet és gazdaság vonatkozásában fontosnak tartja, hogy a puszta létfenntartáson 

túl az embereknek mennyi pénze jut kultúrára, ami utána visszacsatolódik, hiszen a művészet 

által kinevelt ember sikeresebb.  

Gazdaság képviselői oldal: Az oldal hozzászólója elmondta, hogy az elmúlt egy év az élelmi-

szeripar és a kereskedelem területén az inflációról szólt. Kérdés, hogy hogyan alakulhatott az 

ki, hogy Magyarország ezen a területen a régióban csúcstartóvá vált. Egy alapvető élelmiszer 

infláció mindenhol létrejött, köszönhető annak az árrobbanásnak, ami Magyarországon a me-

zőgazdasági termények körében és egyéb területeken végbement, az részben állami intézkedé-

sek, részben pedig a forint tavalyi gyengülésének az eredménye. A mezőgazdasági termények 

árai Magyarországon döntően a világpiaci árakhoz kötődnek, direkt, vagy indirekt módon. A 

forint gyengülésének hatására még rájött néhány olyan intézkedés, amely költségként, adóként 

rakódott az árakra. Ilyen pl. a népegészségügyi termékadó. A terheket, ha összeadjuk, kijön az 

a különbség, amit a magyar élelmiszeráraknál talál a fogyasztó. Nem tartja szerencsésnek a 

média és a kormányzati szereplők által végzett összehasonlításokat egyéb európai országokkal, 

hiszen már az ÁFA-tartalom miatt is jelentős különbségek mutatkoznak az árakban. Fontosnak 

tartja, hogy az ágazat szereplőire rakódó terhek már ne növekedjenek tovább. Erre ügyelni kell 

a későbbiekben a költségvetés tervezésénél és a különböző intézkedések meghozatala során is.  

Fontos kiemelni, hogy az élelmiszeripar teljesítmény volumen indexe több mint 10%-os visz-

szaesést mutatott, tehát az élelmiszeripar nem tudott jól reagálni azokra a kihívásokra, amelyek-

kel szembesült. A támogatások területén viszont díjazza az elmúlt években végbemenő pozitív 

változásokat, az élelmiszeripar most megkapta azokat a támogatásokat, melyeket korábban 

nem. Végezetül kiemelte, hogy a következő időszakban kiírandó pályázatoknál feltétlenül át 

kell tekinteni az elmúlt évek tapasztalatait annak érdekében, hogy azok hatékonyak legyenek. 
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Civil oldal: Az oldal szószólója egyetértett az államtitkár úr által elmondottakkal. Egy nagyon 

intenzív időszak van mögöttünk, szükségesek voltak az említett beavatkozások, mint pl. az ár-

stop vagy a kötelező akciók. Természetesen más intézkedések szükségessége, mint pl. az áfa 

mértékének a változtatása is felmerülhet. Ezekből következik az a kedvezőtlen helyzet, ami a 

más országokkal való összehasonlítás során látható. Ami viszont a jövőbeli fejlesztéseket, in-

tézkedéseket, támogatásokat illeti, érdemes lenne végiggondolni, hogy a mezőgazdasági kuta-

tóintézeteket be lehetne vonni azokba a fejlesztési folyamatokba, melyek az adott területen di-

namizálhatják az innováció bevonását és még hatékonyabbá tehetik ezt a struktúrát. Különösen 

fontos ez azért, mert a területnek van egy olyan tényezője, mint a kiemelt kockázati tényező, 

hiszen nagymértékben befolyásolják a szélsőséges időjárási viszonyok. Ez egy komplex prob-

lémarendszer, ezért a tudományos szakértelmet érdemes lenne beépíteni. Ennek a korábbi évek-

ben voltak már előzményei.  

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója megköszönte a beszámolót és a fontos információ-

kat, melyekből látható, hogy bizonyos stratégia mentén kívánnak intézkedéseket tenni. Az élel-

miszeripari digitalizáció vonatkozásában elmondta, hogy az élelmiszeriparban jelentős szerepe 

van a munkaerőnek, az emberi erőforrásnak, amely mintegy alapvető elemként van jelen. Kér-

désként fogalmazta meg, hogy a környezeti, gazdasági hatások, az urbanizáció hatásaival kap-

csolatban terveznek-e valamilyen stratégiai lépést tenni, együttműködnek-e a gazdaságpoliti-

kával, valamint a szektorban megjelenő munkaerő kapcsán milyen megoldásokat javasolnak?  

Átadta a szót dr. Kállai Piroskának, aki elmondta, hogy tulajdonképpen már választ is kapott 

arra a kérdésére, hogy mi a magyarázat a nálunk tapasztalható igen magas élelmiszer inflációra. 

Megköszönte a tájékoztatást, valamint államtitkár úr előadását. Elmondta, hogy mint az 

EGSZB agrár szekció elnökségének tagja, ezekkel a témakörökkel foglalkozik. Az esedékes 

magyar elnökség kapcsán felajánlotta a segítségüket. Cél, hogy nemzetközi színtéren a magyar 

érdekeket és álláspontot képviseltessék. Ebben kéri államtitkár úr támogatását.  

Tudomány képviselői oldal: az oldal szószólója megköszönte államtitkár úr biztató és előre-

mutató előadását, melyben felvázolta azokat a lépéseket, melyek következtében javult az élel-

miszerellátás Magyarországon. Elmondta azonban, hogy az élelmiszeripar helyzete jelenleg 

igen súlyos. Az élelmiszeripari termelésben nagy visszaesés tapasztalható. Ugyanígy csökkent 

az értékesítés is. Mindez megmutatkozik a belföldi és export értékesítések területén egyaránt. 

Az import viszont nagymértékben nőtt a régiós országok között, különösen a gabonaimport. 

Mindez a versenyképesség romlására utal, erre kellene fókuszálni és javaslatokat kidolgozni. 

Meg kell említeni, hogy az élelmiszeripar rendkívül intenzív iparág. Az áremelkedések vonat-

kozásában kiemelte, hogy az árak növekedése már 2021. év második felében megkezdődött, és 

az EU-s országok viszonylatában hazánkban a legmagasabb Az élelmiszerinfláció a V3 orszá-

gok viszonylatában is kiemelkedő. Erre különös figyelmet érdemes fordítani. Áprilisban a kü-

lönbség valamelyest csökkenni látszik. Mindez árnyalja azt a pozitív képet, amit államtitkár úr 

felvázolt.  

Az élelmiszer árstop tekintetében elmondta, hogy ennek az intézkedésnek álláspontja szerint 

csak rövidtávon van hatása. Tartós fennmaradása esetén inkább inflációt növelő tényezőként 

hat.  

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 
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Dr. Nobilis Márton államtitkár úr fentiekre válaszolva elmondta, hogy tisztában vannak az-

zal, hogy mélyről indultak, hiszen sokáig igen elhanyagolt volt az élelmiszeripar. Ezért is fordít 

most a Kormányzat nagy gondot az élelmiszeripar fejlesztésére. Fel kell ismerni, hogy nem 

csak az élelmiszerbiztonság, hanem az élelmiszerellátás biztonsága is fontos a világban. Mi is 

látjuk, hogy csökkent a termelés, ezért hatékonyabb módszereket kell alkalmazni az élelmiszer-

iparban. Az árstop kapcsán az az álláspontja, hogy minél kisebb mértékben kell beavatkozni a 

kereskedelembe, azonban fontos segítségként értékeli, amit az élelmiszer árak vonatkozásában 

tudtak adni. A társadalom szegényebb rétegeit ez jelentősen segítette. Amennyiben az infláció 

tartósan csökkenni kezd, úgy ki fogják vezetni az árstopot. Jelentős infláció csökkenés szep-

tembertől várható, ez azonban nem jelenti azt, hogy addig fenn kívánjuk tartani az árstopot. 

Problémaként mutatkozik az, hogy az agráriumban dolgozók nem kereskedők, jó az előállított 

termék, de a kereskedelemhez nincs kapcsolódásuk. Ezért igyekeznek beépíteni a kereskedelem 

szempontjait is.  

Fontosnak tartja a kutatóintézetek bevonását is a tevékenységükbe, ami már korábban is meg-

történt, hiszen számokból lehet hatékonyan dolgozni, és a számok ott vannak. Ezért igyekeznek 

továbbra is minél több kutatóintézetet bevonni a munkába annak érdekében, hogy minél több 

számítást tudjanak a döntéseik mögé tenni.  

Az infláció növekedése már valóban elkezdődött korábban, ennek oka, hogy alacsony bázis-

számokról indult a magyar kereskedelem árazása. Annak indokaként, hogy miért magasabb 

Magyarországon az infláció a környező országok figyelembevételével, részben az áfa összegét, 

részben technológiai okokat, részben pedig a magyar kormány gyengítésére irányuló forint el-

leni támadásokat nevezte meg. Az adók vonatkozásában amennyiben lehetőség adódik, törek-

szenek azok kivezetésére. Az áfa csökkentés vonatkozásában véleménye szerint a csökkentés 

fél éven belül beépül az árba, ez már többször bebizonyosodott. A Magyar Kormány és a Pénz-

ügyminisztérium egyik sikere, hogy a magas áfa mellett pörgette az ipart és a kereskedelmet. 

Ebben a nehéz költségvetési időszakban nem tartja reálisnak azt, hogy az áfa csökkentésre ke-

rüljön. Amennyiben megbizonyosodunk arról, hogy ez nem épül be az árakba, abban az esetben 

egy kedvezőbb időszakban vissza lehet erre térni.  

A munkaerő vonatkozásában nem az a cél, hogy az emberek helyett gépek dolgozzanak az ag-

ráriumban, a trend azonban az, hogy nagyon sok helyen gépek veszik át az emberi munkát. 

Ennek ellenére sok agrárterületen van munkaerőhiány, amit sajnos sokszor külföldről pótolunk. 

Ez abból is adódik, hogy ezek nem a legkönnyebb és legegyszerűbb munkák. Elmondta, hogy 

folyamatosan kapcsolatban állnak az ezzel a területtel foglalkozó államtitkársággal. Azonban 

az álláskeresőknek is alkalmazkodniuk kell, hogy akarjanak az agráriumban dolgozni. Nagy 

hangsúlyt fektet az agráriumban dolgozók képzésére is, hiszen óriási károkat tud okozni a szak-

képzetlen munkaerő. Ennek okán 2020-ban agrárképzési centrumot hoztak létre, melynek már 

most meg vannak az eredményei.  

Az infláció vonatkozásában feltett kérdések már megválaszolásra kerültek, amennyiben van 

további kérdés, úgy áll a jelenlévők rendelkezésére. Megemlítette, hogy az Uniós források el-

maradása jelentős problémákat okoz, azonban vannak olyan alapértékeink, amelyeken nem va-

gyunk hajlandóak változtatni. A Kormányzat úgy gondolja, hogy egy keresztény Európába lé-

pett be, és az identitását nem kívánja feladni.  
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Álláspontja szerint fel kell hívni a gazdasági szereplők, ezen belül a GVA figyelmét arra, hogy 

fő feladata a piac szabályozása.  

A költségvetés vonatkozásában elmondta, hogy elkészült a tervezet. Ez egy igen feszes költ-

ségvetés lesz, ezért az idei évben adócsökkentésről nem lehet szó. Az EPR számok alakulásában 

nem volt lehetőségük beleszólni, azonban igyekeztek képviselni az érdekeket.  

Kiemelte az „Élelmiszerteremtő központ” projektet, melynek célja, hogy a rászorulóknak to-

vábbi segítséget nyújtsanak. Egy informatikai rendszer figyelné a maradék élelmiszerkészlete-

ket és eljuttatná a rászorulóknak. A civilek nagy részt vállaltak ebben a feladatban. Ez a projekt 

még további társadalmi egyeztetést igényel.  

Beszélt még arról, hogy minket jobban érintett az aszály, mint az ukrán régiót. Mivel ebből 

többen próbáltak hasznot húzni, ezért hozták azt a döntést, hogy csak a tranzitot engedik át az 

országon. Ehhez azonban az kellett, hogy a többi környező ország is erre az álláspontra jusson, 

így az EU is kénytelen volt átgondolni ezt. Jelenleg folyamatos tárgyalások vannak erről az EU-

val részben arról, hogy megtarthatjuk-e ezt a zárást, részben pedig arról, hogy kapunk-e kom-

penzációt. 

Megemlítette, hogy a Kormány stratégiai partnernek tekinti az élelmiszeripart. Vannak olyan 

sikeres élelmiszeripari vállalkozások, amelyek a semmiből váltak ismertté a világon. Ezek tá-

mogatása, segítése az export kérdést is megválaszolja.  

 

Dr. Richly Gábor megköszönte államtitkár úr előadását és válaszait, majd lezárta az első na-

pirendi pontot.  

 

Államtitkár úr a későbbi esetleges jelzések vonatkozásában felajánlotta ő maga és kollégái 

együttműködését. Megköszönte a lehetőséget, további jó munkát kívánt és eltávozott az ülésről.  

 

2./ napirendi pont: 

„A magyar agrárium helyzete” Előadó: Dr. Juhász Anikó agrárgazdaságért felelős helyettes 

államtitkár – Agrárminisztérium 

 

Elnök úr felkérte dr. Juhász Anikó helyettes államtitkár asszonyt, hogy tartsa meg elő-

adását. 

Dr. Juhász Anikó helyettes államtitkár asszony köszöntötte a megjelenteket. Elmondta, hogy 

előadásában ő sem kizárólag a mezőgazdaságról fog beszélni, hanem az egész ágazatról, amin 

belül kiemeli a mezőgazdaságot. Beszélt a megújuló agrárprogram elnevezésű stratégiai doku-

mentumról, mely 2020 végére készült el, mely alapja az uniós közös agrárpolitika tárgyalásai-

nak. Ennek eredményeképpen hozta meg a kormány azt a döntést, hogy az uniós támogatáshoz 

a maximálisan adható 80%-os kiegészítést teszi hozzá. A jövőkép megvalósulásához szükséges 

stratégiai fejlesztési pillérek a gazdasági fejlődés, a minőségi élelmiszer, a zöld jövő és a meg-

újuló vidék. Az elvárás az, hogy az első két láb a tervezettek szerint ennek 50%-át kapja meg, 

a zöld előírásokra. Itt létre kellett hozni egy olyan stratégiát a stratégián belül, ami azt írja le, 

hogy a mezőgazdaságban a tudás és az innováció hogyan szolgálja azokat a kihívásokat, amik-

ről majd szó lesz. Ezt nagyon fontosnak tartja, hiszen vallják, hogy fejlesztési forrásokat tudás 
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nélkül értelmetlen ráönteni egy ágazatra, nem lesz eredményes. Ebbe a stratégia alkotásba fo-

lyamatosan bevontak társadalmi szervezeteket, kutatóintézeteket, melyek komoly, jól haszno-

sítható dokumentumokkal segítették a munkájukat. Az MTA kutató hálózatából is jó ötleteket 

kaptak. Ezek nem csak a tervezést, de a végrehajtást is segítik. 

Elmondta, hogy agrárgazdaságunk és élelmiszerellátásunk fejlődése látványos, de még komoly 

tartalékokkal rendelkezünk. A versenyképes vállalkozások vonatkozásában elmondta, hogy az 

egy hektárra jutó bruttó hozzáadott érték magasabb, mint az EU 13 átlag, és jelentősen emelke-

dett az elmúlt években, de elmarad az EU 14-től, ezért van még fejlődési tartalék. Ausztriát 

emelte ki, aki történelmileg és földrajzilag is különbözik tőlünk, azonban szomszédos ország, 

közigazgatási megoldásai tekintetében mintául szolgálhat. A nemzetközi versenyben szűkülő 

eszköztárral kell helytállnunk, mint a munkaerőhiány, energia és takarmányár kihívások, klí-

maváltozáshoz és egyéb társadalmi elvárásokhoz való alkalmazkodás korlátai és költségei, glo-

bális, liberalizált kereskedelem, erős versennyel. Az önellátottság szintje az alapvető élelmisze-

rekből minden esetben 80%-on felüli Magyarországon, ugyanakkor a termelési potenciálunk 

ennél is magasabb szintet tenne lehetővé. Az elmúlt évek válságai ezt nem támogatták. Cél a 

100% elérése. Minőségi élelmiszert kell biztosítani koncentrálódó termékpályákon. Olcsó, ké-

nyelmes és egészséges élelmiszer-ellátás elvárás a fogyasztók részéről, koncentrált kiskereske-

delem, termékpálya szemlélet és együttműködés hiánya jellemző a termelésben és a feldolgo-

zásban. 

A zöld jövő vonatkozásában az EU célja az, hogy a területek 25%-a ökológiai gazdálkodással 

legyen fedett, Magyarországon ez a cél 10%, jelenleg 7%-nál tartunk, ami dinamikus növeke-

dést mutat. Ezen túlmenően már csak a kereslet megindulásával lehet előbbre lépni. Tervezünk 

olyan támogatási elemet, ami ezt segíti.  

Ezt követően beszélt a vidéki elvándorlás mutatóiról, melynek alapján Nyugat-Európában in-

kább a városokból a vidék felé történik az elvándorlás, a válság a városi régiókat sújtja jobban 

és vonzóbb a vidék. Ezzel szemben Kelet-Európában a szociális problémák a vidéket sújtják 

jobban és az elvándorlás ellentéte a Nyugat-Európában tapasztaltnak. Magyarország viszony-

latában ez csökkenő tendenciát mutat, azonban az EU-ban még mindig ez a legmagasabb érték. 

Cél az, hogy a program végére megálljon ez az elvándorlás. Problémát jelent a munkaerő és 

utánpótlás hiány alacsony képzettséggel párosulva, az, hogy a kistelepülések alapszolgáltatásai 

és infrastruktúrája nem elég vonzóak, valamint, hogy a kistelepülések fejlesztése nehezen meg-

térülő és fenntartható. 

Hazánkban az elmúlt évtizedben az ökológiai területek nagysága 236%-al növekedett, amely 

mintegy 173 ezer hektárral növelte ennek a zöldebb mezőgazdasági formának a területét. 

Cél, hogy teremtett világunkat megőrizzük a klímaváltozás és gazdasági fejlődés mellett. Prob-

lémákat okoz a változó és szélsőségessé váló időjárás, az ipari és lakossági földéhség és kör-

nyezetterhelés növekedése, az uniós szabályozók kialakításánál a tagállami részvétel és a szak-

mai megalapozottság csökkenése.  

A megújuló vidék, megújuló agrárprogram keretében elemezte az uniós tábla számait, bemu-

tatta, hogy a közös agrárpolitikában mely forrásokat terveztek ezen prioritások mentén. El-

mondta, hogy az uniós forrásoknak két lába van. Tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a tárgyalások 

e tekintetben befejeződtek. Az első pillér főként jövedelempótló támogatásokat takar, a máso-

dik pillér pedig fejlesztéseket szolgál.  

Ismertette azokat a kihívásokat, melyekkel szembe kellett néznünk az utóbbi két-három évben: 

Más ágazatokat is érintő kihívások voltak: a magas energia- és inputárak (pl. 2022: áram: 

+101%, műtrágya: +156%), az emelkedő kamatok (irányadó ráta: 0,6%-18%), az árfolyam in-

gadozás és a bérköltségek emelkedése.  
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Csak agráriumot érintő kihívások voltak: Klímaváltozás (történelmi aszály, tavaszi fagy), ke-

reslet infláció miatti visszaesése (élelmiszer kiskereskedelem volumene -8,5% 2023.), madár-

influenza és sertéspestis (kereskedelmi hatás), valamint az orosz-ukrán háború kereskedelem-

torzító hatásai (pl. búzaár 2022. 43. hét: 141 ezer ft/t, 2023. 19. hét: 73 ezer Ft/t). 

Ezt követően a mezőgazdaság kibocsátásának alakulását mutatta be folyó és változatlan alap-

áron 2010. és 2022. év között. Itt megállapítható, hogy az utolsó két évben van még hová fej-

lődni a mezőgazdasági kibocsátás tekintetében.  

Beszámolójában érintette az agrár külkereskedelem alakulását és részesedését a nemzetgazda-

ság külkereskedelméből, melynek keretein belül megemlítette az exportot, melyet pozitívnak 

értékelt, hiszen feldolgozóiparunk nem csak klasszikus élelmiszerekből áll, hanem pl. takar-

mány, stb., melyek folyamatosan javítják az export hozzáadott értékét is. Megemlítette továbbá, 

hogy az ágazatok közül az exportegyenlegünk folyamatosan pozitív. Az agrárexport 

feldolgozottsági szint szerinti megoszlása az elsődleges és a másodlagos feldolgozás tekinteté-

ben együttesen folyamatosan növekvő tendenciát mutat, a mezőgazdasági alapanyag tekinteté-

ben pedig folyamatosan csökken. 

A termelői árak alakulása tekintetében elmondta, hogy az értékesítők nehéz alkalmazkodási 

éveken vannak túl. A mezőgazdasági termelők hosszú ideig állandó költségnövekedés mellett 

azt nem kompenzálható módon tudták értékesíteni termékeiket, majd az árak fokozatosan elin-

dultak felfelé, azonban jelenleg már láthat azok csökkenése. Végezetül a 2023. évre vonatkozó 

kilátásokról beszélt, melyet óvatos optimizmus jellemez az alábbiak mentén: 

A vetésszerkezet változása terén előtérbe kerülnek az őszi kalászosok (pl. őszi búza 2022: 951 

ezer ha, 2023: 1020 ezer ha, kukorica 2022: 1050 ezer ha-> 871 ezer ha). A VP beruházási 

támogatások tekintetében elmondta, hogy 2021-óta 11 ezer ügyfél, közel 1300 milliárd forint 

megítélt támogatás és idén közel 350 milliárd forint kifizetés várható. A gazdálkodók rendben 

igénylik a közvetlen támogatásokat az új rendszerben is, (2023.05.25: 108 ezer ügyfél, 1 902 

ezer ha). A beruházási hitelállomány 2023-ban Q1: +6,2% éves növekedést mutat. Az élelmi-

szerinfláció jellemzői: 2022. dec.: 45%, 2023. ápr.: 38%-> kereslet várható normalizálódása 

mellett. 

Dr. Richly Gábor megköszönte helyettes államtitkár asszony adatgazdag és az összefüggé-

sekre is rámutató beszámolóját. Ezt követően felkérte az oldalakat, hogy az időkeretet is figye-

lembe véve tegyék meg hozzászólásaikat. 

Oldalak hozzászólásai: 

Egyházi oldal: Az oldal szószólója megköszönte a kitűnő előadást. Az egyházi oldal részéről 

a megújuló vidék pillér kapcsán fogalmaz meg véleményt. Az egyházak a teremtett világ meg-

őrzése és a vidéken élés segítése vonatkozásában nyújthat jelentős támaszt. A városi lakosság 

vallásossága alacsonyabbra becsülhető, az egyház befolyása a vidéki térségben ezért hatéko-

nyabb.  

Művészeti oldal: Az oldal szószólója megköszönte a nagyszerű előadást és az egyházi oldalhoz 

csatlakozva szintén a megújuló vidék pillér kapcsán fogalmazna meg észrevételt. Elmondta, 

hogy sok teendő van még a Budapesten kívüli élő lakosság kulturális felemelkedése tekinteté-

ben, melyet nagyon fontosnak ítél. Az MMA az MTA-val karöltve sokat tesz ezért.  

Gazdaság képviselői oldal: Dr. Máhr András az oldal képviseletében elmondta, hogy állás-

pontja szerint a magyar mezőgazdaság súlyos válságban van. Megköszönte helyettes államtit-

kár asszony látványos előadását, azonban azt túlzottan optimistának ítéli. 
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2022-ben a mezőgazdaságban felhasznált anyagok- és eszközök árai robbanásszerűen megnőt-

tek, tény ezt – egy relatíve szűk ideig – a mezőgazdasági felvásárlási árak is követték. A prob-

lémákat jelentősen növelte az évszázad aszálya, több mint 1000 milliárd forintos kár érte a ter-

melőket, gyakorlatilag kompenzáció nélkül (50 milliárd forint). 

2023-ban a problémák tovább halmozódnak, miközben az input árak csak kisebb mértékben 

csökkentek, elsősorban a mezőgazdasági termelés legmeghatározóbb részét adó gabona- és ola-

jos növény felvásárlási árak drasztikusan zuhannak, a felvásárlási árak újra a 2021-es szint kö-

rül alakulnak. Mindennek következménye: a gazdák-, gazdálkodók jelentős része veszteségesen 

kénytelen gazdálkodni. 

Ennek okai az alábbiak: ukrán gabona (sajnos a probléma rövid távú megoldására nincs esély); 

a 2022-es exportszabályozás miatti piacvesztés; az ukrán gabonához kapcsolódó kompenzáció 

teljes hiánya; miközben pl. Lengyelországban 870 milliárd forint – zömmel nemzeti költségve-

tésből – kompenzációt kapnak; a magyarországi vállalkozóknál a gáz ár, Európában az egyik 

legmagasabb (harmadik) e miatt a műtrágya is, Kelet-Európában  pedig hazánkban a legmaga-

sabb a gázolajár, 30-50 %-kal nőtt a növény védőszerek ára, a beruházási költségek stb. 

Következmények: a növénytermesztés 1 hektárra jutó költségei gyakorlatilag megduplázódtak, 

de rendkívül nehéz helyzetbe kerültek az állattartók is, pl. tej: csúcsár 230 forint/kg, mai ár 160-

180 forint/kg és nem kizárt, hogy akár 140 forint/kg-ig süllyed, azaz a tejtermelés újra veszte-

ségessé válik. A GVH vizsgálatot folytatott ez ügyben. Kéri a Kormányzatot, hogy kezdemé-

nyezze az önköltség alapú árrendszer bevezetését.  

A 2022-2023-as folyamatok felszínre hozták az agrárgazdálkodás hatékonysági gondjait. Az 

1980-as években még komoly vetélytársai voltunk Nyugat-Európának, mára minden fontosabb 

mutatóban Nyugat-Európa elhagyott bennünket, gyakorlatilag Kelet-Európa is beért bennünket. 

Folyó áron a támogatásoktól megtisztított 1 hektárra jutó hozzáadott értékben Románia, Len-

gyelország már bőven elhagyott bennünket, de a többi Kelet-Európai ország is kezdi elérni a 

magyar szintet. 

A versenyképességünk versenytársainkhoz képesti folyamatos elmaradásának számos oka van.  

Ilyen a földszabályozás; a szinte mostanáig élő diszkrimináció a támogatási rendszerben; a nö-

vény- és állattenyésztés arányának súlyos felborulása; a munkaigényes ágazatok folyamatos 

visszaszorulása, stb. Ez óhatatlanul együtt járt azzal, hogy a szükségesnél kevesebb fordíttatott 

megújulást, modernizációt segítő beruházásokra. A magyar mezőgazdaságot egy olyan idő-

szakban érte el a válság, amikor az Európai Uniós szabályozási és támogatási rendszer alapve-

tően változott meg. Erre gyakorlatilag a termelők nem tudtak felkészülni. 

Végül a mezőgazdaság szempontjából szólt az élelmiszer-árinflációról. Miközben az a látszat 

keletkezik, hogy az elszabadult élelmiszer árakban jelentős szerepe van a mezőgazdaságnak. 

Ez nem hogy nem igaz, hanem – mint már korábban bemutatta – az infláció egyik nagy vesztese 

a mezőgazdasági termelő. Tény, 2022 második felében relatíve magas árak alakultak ki, első-

sorban a gabonák-, az olajos növények és a tej esetén. Mára azonban ezek az árak gyakorlatilag 

a 2021-es árszintre visszaálltak. A Kormány a piaci búza-árat 2022 végén 130 ezer forint/ton-

nában határozta meg. Ehhez képest a mai árak 70 ezer forint körül vannak. Az, hogy a mező-

gazdasági árcsökkenések mért nem csökkentik érdemben a fogyasztói árakat, a kenyér árán 

mutatta be. A kenyér ára 1000 forint, ebből a búza költsége 130 ezer forintos ár esetén 113 

forint, 70 ezer forintos ár esetén 61 forint, miközben az 1000 forintos kenyér árában közel 500 

forint az állami bevétel. 
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Elnézést kért, hogy kicsit hosszabb volt a hozzászólása, de a problémákat így is csak felvillan-

tani sikerült. A magyar falu helyzete az elmúlt időszakban folyamatosan romlott. Folyamatosan 

szűnnek meg a gyógyszertárak, egyre több falusi kiskereskedelmi bolt kényszerül bezárásra; az 

1500 főt alatti településeken megszűnt a posta, stb. Ha az agrárgazdaság is megbicsaklik, akkor 

egyre több faluban fognak megszűnni a munkahelyek, egyre több falu kerül az elnéptelenedés 

sorsára. 

Arra kérte a Kormányt, és a jelenlévőket, hogy közösen tegyenek meg mindent ennek megaka-

dályozására. 

Civil oldal: Ditzendy Károly Arisztid gratulált az előadáshoz és megköszönte azt. Kapcso-

lódva az előzőekben elhangzottakhoz, különösen az egyházi oldal véleményéhez elmondta, 

hogy vidéken a horizontális és a vertikális együttműködési rendszerek felállításában komoly 

problémák vannak. Nem tudunk összeállítani megfelelő együttműködési láncot. Az életminő-

séget biztosító közszolgáltatásokhoz való hozzáférés elérhetősége nehézkes, alacsony az aktív 

korúak számának aránya a lakosságon belül, a magas színvonalú humán kapacitás helyben tar-

tása is nehézségekbe ütközik. Ahhoz képest, hogy nem történtek a vidékfejlesztésben és agrár-

fejlesztésben paradigma értékű változások, óriási az innovációs kényszer, és a vidéknek nincs 

megfelelő kapacitása, ami erre válaszolni tud. A fizikai munkaerő hiánya mellett kiemelkedően 

fontosnak tartja, hogy az innovációs kényszerhez nem talál megfelelő humánkapacitást. Itt a 

megfelelő nyelvtudás hiányát emelte ki. Pozitívnak ítélte azt, hogy magasak a rendelkezésre 

álló források, azonban meg kellene vizsgálni azok összetételét, hogyan szerepelnek benne az 

agrárprogramok. Kiemelte annak fontosságát is, hogy vonzóvá kell tenni a vidéket a vidéki 

agrárértelmiség számára. Kérdésként vetette fel, hogy a harmadik tengelyi intézkedések milyen 

módon kerülnek ütemezésre, milyen módon kívánják ezt aktiválni, magas a vidékfejlesztés ho-

gyan tervezi ezt beindítani? Végezetül megemlítette, hogy a többoldalú együttműködésnek na-

gyon jó tere lehetne az NGTT. 

Munkavállalói oldal: Az oldal szószólója kérte, hogy a mai előadás alapjául szolgáló prezen-

tációt küldje meg részére a Titkárság, mert az eltért a kiküldöttől.  

Dr. Kállay Piroska megköszönte a tartalmas és lényegre törő előadást. Elmondta, hogy a két 

képviselt konföderáción kívül a magyar gazdaság agráriumában dolgozók képviseletét is ellátja. 

Mint a munkavállalói oldal képviselője a foglalkoztatásról ejtene pár szót. Szociálpolitikai kér-

désként is felmerül, hogy hogyan lehet vonzóbbá tenni az agráriumot a fiatal dolgozók számára. 

Orvosság lehet erre a rendezett munkajogi kapcsolatok megteremtése. Egy olyan foglalkozta-

tás-politikai rendszer létrehozása, ami odavonzza a fiatalokat. E tekintetben együttműködésüket 

ajánlotta fel. Üdvözölte a szakképzési rendszerben bevezetésre került újításokat, ezt nagyon 

fontosnak tartja. Szintén pozitívan értékelte a Kormány családbarát programját az agráriumban. 

Kérdése, hogy ez az agrárium specifikumai tekintetében hogyan valósítható meg? Végezetül 

felajánlotta, hogy az EGSZB a magyar elnökség alatt a magyar álláspontot nagyon határozottan 

kész népszerűsíteni nemzetközi színtéren. 

Dr. Felszeghi Sára mind az első és második napirendi pont vonatkozásában kívánt szólni. Vé-

leménye szerint a legtöbb egészségkárosító tényezővel szembe néző munkavállalói populáció-

ról van szó. Ilyenek a nehéz fizikai munka, a kényszertesthelyzet, a nyolc órát meghaladó mun-

kaidő, a zaj, a vibráció, a változékony klíma hatásai, kémiai tényezők, az egyre fokozódó moz-

gásszervi megbetegedések az ergonómiai kockázatokból fakadóan, biológiai kockázatok, egyéb 

speciális tényezők (üvegházhatás, fóliasátrak), a bizonytalanságból eredő fokozott pszichés 

megterhelés. Felhívta a figyelmet arra, hogy egyre növekszik a munkabalesetek és a foglalko-

zási megbetegedések száma. A pontos számot nem ismerjük, mivel az agráriumban dolgozók 
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nagy része egyéni vállalkozás keretein belül működik, akik viszont nem tartoznak a munkavé-

delmi szabályozás hatálya alá, így jelentési kötelezettségük nincs ebben a vonatkozásban. En-

nek következtében nem tudjuk megszüntetni azokat a kockázati tényezőket, amik ezt kiváltják, 

így a számuk fokozatosan újratermelődik. Álláspontja szerint a Kormány fontos feladata a mun-

kavédelemre vonatkozó törvényi szabályozás mielőbbi módosítása, ugyanis jelenleg csak a 

szervezett munkavégzésben dolgozók tartoznak annak hatálya alá. Legalább 1,5 millió fő azok-

nak a munkavállalóknak a száma, akik jelenleg nem szervezett munkavégzés keretében végzik 

tevékenységüket, és ebből 500 ezer fő dolgozik az agráriumban, vagy ahhoz kapcsolódó terü-

leten. Elengedhetetlenül fontos ezeknek az embereknek a munkavédelem hatálya alá kerülése.  

Kiemelte, hogy véleménye szerint sürgősen be kellene vezetni az oktatási rendszerbe, hogy a 

mezőgazdaságban, vagy az ehhez kapcsolódó területen elhelyezkedő dolgozók milyen egész-

ségkárosító veszélyeknek vannak kitéve. Ugyanilyen fontos a mezőgazdaságban dolgozók 

munkavédelmi oktatása is. Ez a termelékenység növelésének kulcsa, valamint jelentős nép-

egészségügyi és nemzetgazdasági feladat is. Ezt mielőbb meg kell valósítani, jelentős késésben 

vagyunk. Ehhez ajánlotta fel segítségét, mind az EGSZB keretein belül, mind azon kívül.  

Dr. Richly Gábor elmondta, hogy amennyiben az előre megküldött prezentációkat az előadó 

továbbfejleszti az ülés előtt közvetlenül, úgy utólag azt is megküldjük a tagoknak, valamint 

amennyiben az oldalak előzetes írásbeli véleményt tesznek egy-egy témában, az is minden eset-

ben megküldésre kerül.  

Tudomány képviselői oldal: Szószólója gratulált a rendkívül elemző, mérlegelő és előrete-

kintő előadáshoz. Elmondta, hogy az agrárjogban a gazdasági teljesítmény rendkívül ingadozó 

a változó időjárási viszonyok miatt. Míg korábban a növekedés jellemezte ezt a területet, az 

utóbbi időben komoly kihívás elé néz. Kiemelkedő a szántóföldi növénytermesztés súlya. 2022. 

évben történelmi méretű volt az aszály, részben meteorológiai, részben hidrológiai aszály. Ezért 

az öntözés fejlesztése elengedhetetlen a mezőgazdasági fejlesztés területén. Fontosnak tartja, 

hogy a 2023-2024. évi közös agrárpolitika elvei ténylegesen megvalósuljanak. Hiába csökken-

tek az elmúlt időszakban a műtrágya és egyéb költségek, az értékesítési árak csak a 2021. 2022. 

évi szintre estek vissza. Ennek ellensúlyozására egy magasabb termelésátlag elérése szükséges, 

amely nagy szakmai kihívást jelent. Fontosnak tartja ezen túlmenően a regionális stratégiát, 

mint fejlesztési irányt is. Álláspontja szerint ki kellene dolgozni a területi fejlesztést is. Az ed-

digi szemléletet, mely szerint külön fejlesztették a vidéket és a városokat, fel kellene, hogy 

váltsa egy új szemlélet, amely a vidék és város összekapcsolásában gondolkodik emberi és gaz-

dasági vonatkozásban egyaránt. Amennyiben a változások el tudnának indulni ebben az irány-

ban, az a fenntartható fejlődés szempontjából is nagy jelentőséggel bírna.  

Dr. Richly Gábor megköszönte az oldalak hozzászólását és felkérte helyettes államtitkár asz-

szonyt, hogy tegye meg észrevételeit az oldalak felvetéseire. 

Kormányzati előterjesztő viszontválasza (7 perc) 

 

Dr. Juhász Anikó megköszönte a szót, elnézést kért, mivel nem volt tisztában az eljárásrend-

del, ezért nem küldte meg időben az előadás prezentációját. 

A felmerült kérdésekre válaszolva elmondta, hogy van koordináció a források között, egyrészt 

azért, mert ez Uniós kötelezettség. A KAP stratégiai tervben van egy külön fejezet ahol az 

összes hazai forrással kapcsolatban kellett egy szinergia leírást adniuk. Ezt kicsit többre is hasz-

nálták, mint amire az Unió kérte, de a végén mégsem oda jutottak, hogy szinergia legyen az 
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alapok között, hanem hogy elkerüljék a kettős finanszírozást. Az összes irányító hatósággal és 

tervezővel le kellett ülni és végigbeszélni a folyamatokat. Az ilyen társadalmi egyeztetések so-

rán nagyon sok szervezet kereste meg őket. Ha nem volt támogatási előzmény, akkor egy ún. 

együttműködési beavatkozást ajánlottak fel. Ilyen együttműködési beavatkozást kapott a szoci-

ális mezőgazdaság vagy társadalmi mezőgazdaság, ahol egyébként a Belügyminisztérium által 

kezelt FETE program kereste meg őket valamint a Máltai Szeretetszolgálat és egyéb szerveze-

tek is. Ez lesz a legújabb klasszikusan társadalompolitikai irányba induló beavatkozás. Ösztön-

zött minden ilyen szervezetet arra, hogy az innovációs beavatkozást válasszák. Volt, aki ettől 

megijedt. Természetesen a Leader és a korábbi eszközök továbbra is rendelkezésre állnak. 

Ezeknek a beavatkozásoknak a kidolgozására a második félévben kerül sor, várja szeretettel az 

ötleteket.  

A teremtett világ megőrzése és a vidéken élés segítése kapcsán elmondta, hogy a kulturális 

teremtett világhoz kevesebb, de a természeti környezethez nagyon sok beavatkozás kapcsoló-

dik. Ezek közül nagyon sok van, ami az előző időszakban is jelen volt, de vannak újak is, amiket 

éppen most tanulnak. Ebben a tanulási folyamatban azzal szeretnék segíteni a gazdálkodókat, 

hogy az előbb elmondott agrárkutatási és innovációs rendszer keretében mind a szaktanácsadási 

lábat, mind a képzési és bemutató üzemi programot sokkal jobban, egyszerűbben és nagyobb 

forrással szeretnék végezni. Van egy új lehetőségük, ami jelen pillanatban az uniós program 

végrehajtását az úgynevezett nemzeti vidéki hálózatot támogatja, minden megyében van egy 

referense, és ők segítenek a kommunikációban, a helyi szereplők elérésében. Az új időszakban 

ezt ki kell bővíteni. Megmarad a nemzeti vidéki hálózatnak az egysége, ők felelnek majd a 

klasszikus vidékfejlesztési beavatkozásokkal kapcsolatos partnerségért, monitoringért, helyi 

segítésért. Ugyanakkor létre kellett hozni két új egységet, az egyiket az innovációra és a 

digitalizációra. Nem csak az a dolguk hogy a kapott pénzt elköltsék, hanem az, hogy a progra-

mokban képviseljék az agráriumot, és bevonják az agrárszereplőket. Elmondta, hogy négy futó 

projektjük van, egy Interreg és három Horizont Europe, ezért tudják, hogy miben és hogyan 

kell segíteni a szereplőket. A KIM-mel nagyon jó napi kapcsolatban vannak és mindent meg-

tesznek annak érdekében, hogy ha bármilyen szereplő megjelenik náluk, akár fejleszteni sze-

retnének vagy kutatni, segítik. Van egy nemzetközi kezdeményezésük is az agrárinnováció te-

rületén, rendelkeznek kapcsolati rendszerrel. Hat témát dolgoztak ki, ezzel kapcsolatban fel-

ajánlotta segítségüket.  

A Gazdasági Oldal felvetésére elmondta, hogy nem szeretne az általuk hozott számokkal vitat-

kozni. Ellentmondásosnak érzi, hogy a hozzászólásban először arról esett szó, hogy az állami 

beavatkozás mennyi negatív hatással járt, utána pedig az a kérés hangzott el, hogy avatkozzanak 

be. Mindent figyelembe vesznek, de arra hívta fel a figyelmet, hogy egy jó államnak három 

feladata van, és mindegyikkel óvatosan kell bánnia. Szabályoz, támogat és koordinál. Azt gon-

dolja, hogy a szabályozással kell a legóvatosabban bánni. Véleménye szerint több szabályozás 

is történt az elmúlt időszakban, mint az személyesen neki, mint agrárközgazdásznak jólesett 

volna.   

Az aszály vonatkozásában elmondta, hogy létrehoztak egy aszály operatív törzset. Az állam-

igazgatás mindent megtett annak érdekében, hogy támogassa a károsultakat. A biztosítók azon-

nal fizettek 40 milliárd forintot, bevezették a kamatstopot és a hitelmoratóriumot. A kockázat-

kezelésük egy négypilléres rendszer. Ebből az első pillér, hogy amennyit a termelő beletesz, 

annyit tesz mellé az állam. Mivel tavaly előtt is volt egy aszály, így kiürült az alap. Az állam az 

idei évben a tavalyi támogatáson felül 40 milliárd forinttal támogatta a kárenyhítést. 75.000 
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termelő kötött biztosítást, akiknek a kára 80%-ban térítve lett. Tehát nem kapták meg a termelők 

valóban a teljes kárenyhítési rendszerben nekik járó összeget, azonban ez egy így is nagy erő-

feszítés volt egy válsághelyzetben az államtól. A rendszert át kell alakítani úgy, hogy minél 

inkább az uniós forrásokra támaszkodjon a nemzeti költségvetés terhelése helyett. Az elmúlt 

hónapban az európai államokat járva azt vizsgálták, hogy ki milyen kockázatkezelési rendszert 

működtet. Minden meg fognak tenni annak érdekében, hogy a rendszer jobban működjön.  

A gabonaválságról elmondta, hogy már sok szó esett róla, de a lengyel kompenzációt e tekin-

tetben döbbenetesnek ítéli meg, azonban az egy más ország, más lehetőségekkel. A magyar 

költségvetést nem célszerű ezzel terhelni, főleg úgy, hogy a magyar agrártermelők egy része 

őstermelőként tevékenykedik és nem fizet adót.  

Említésre került, hogy az árakat és a költségnövekedést a piac szabályozza, nem lát abban le-

hetőséget, hogy állami oldalon mit lehetne tenni ez ügyben oly módon, hogy nagyobb zavart ne 

okozzanak. Ha kivezetik az importkorlátozást, akkor megkapják a kompenzációt az Uniótól. 

Örül, hogy megemlítésre került, hogy az árakat és a költségnövekedést nem ők határozzák meg. 

A helyzetet nehéznek ítéli, azonban nem látja, hogy ebben mit lehetne állami oldalon tenni 

anélkül, hogy nagyobb piaci zavart okoznának. 

Az állatállomány és a kertészet vonatkozásában azon a véleményen volt, hogy mindkét ágazat 

kiemelten kap az uniós és a nemzeti támogatásokból is, hiszen ez két nehezen megőrizhető 

ágazat. Nagyobb a munkaerő szükséglet, jobb felkészültséget, nagyobb eszközellátást igényel 

és nagyobb a piaci kockázata is. A földszabályozással kapcsolatban, ha konkrét javaslatok van-

nak, kérte, hogy forduljanak KÁT úrhoz.  

Elmondta, hogy a civil együttműködési rendszerek hiányoznak, felajánlotta ez ügyben segítsé-

güket. Van egy KFI munkacsoportjuk, amiben az agrárgazdasági kamara is nagyon aktív, tehát 

a helyi szereplőket is el tudják érni, ha erre igény mutatkozik. A projektgenerálásban ajánlotta 

még fel segítségüket.  

Megemlítette, hogy leváltak az új operatív programról, melynek előnye és hátránya is mutatko-

zik. Az előnye az, hogy rájuk nem vonatkozik a forráselvonás, a hátránya pedig az, hogy az 

egész szabályozási rendszert újra kell írniuk. Többek között ez a végrehajtási rendelet most 

készül, és amikor elkészült, utána lehet elkezdeni új pályázati felhívásokat kiírni. Ez az év vé-

gén, és a jövő és elején történik majd. Tudni kell viszont azt, hogy az uniós programok mindig 

átfednek, tehát az előző program, a vidékfejlesztési programnak van N+3 éve. Tehát 3 évig 

egyszerre működnek, és amennyiben nagyon szükség van egy pályázatra, a régiből a régi sza-

bályok szerint ki lehet írni.  

Még van egy-két pályázat, ami nyitva van, például az öntözésfejlesztés. A vizes kérdések volt 

az egyik legnehezebb tárgyalási pont a bizottsággal, szigorúbb lett az új öntözéses beavatkozás. 

Az Unió alapelve, hogy öntözései területnövekedést nem szabad támogatni, csak a meglévő 

öntözőrendszerek felújítását. Az öntözést környezetvédelmi szempontból egy káros klímavál-

tozási reakciónak tartja a bizottság, úgyhogy az öntözésfejlesztési pályázatnál az új kiírásnál 

magasabb lesz az az összeg amennyit meg kell takarítani a beruházással. A területfejlesztési 

koordinációba meghívást kaptak, igyekeznek mindenhol ott lenni. 

 A Munkavállalói Oldal felvetését megérti és két dolgot ígért. Be kell vezetni 2025-től a társa-

dalmi kondícionalitást, ami a gyakorlatban azt jelenti, hogy a támogatáspolitikába beszivárog a 

munkavédelmi ellenőrzés. Jövő év elején ezzel elkezdenek foglalkozni. Ha munkavédelmi 
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probléma, bírság merül fel, azt a támogatás összegéből le lehet vonni. Amiben viszont konkré-

tan tudnak lépni, az az agrár munkavédelem erőteljesebb beépítése a tájékoztatásba, és a kép-

zésbe. Benne vannak egy Uniós projektben, ami útmutatókat, és a termelők által könnyen ért-

hető videókat és plakátokat dolgoz ki a kamarával együtt, ez az általános termelői tájékoztatásba 

is be fog kerülni. Ezen túlmenően a következő időszakban a képzési programokon belül négy 

kategória lesz, ebből az első egy 8 órás kötelező képzés, amely a támogatásokhoz kötődik. Az 

is egy lehetőség, hogy a szakiskolai képzési anyagokba ez erőteljesebben bekerüljön. 

A Tudomány Oldal felvetéseivel egyetért. A támogatások nagy része a kiegyensúlyozásra irá-

nyul, de kicsit ellenszélben dolgoznak, szemben a többi ágazattal. Az engedélyezett és használt 

területek közötti különbségnek nagyon sok oka van. Például a 70-es, 80-as években kiépített 

nagy öntözőrendszerek alól a földek sokfelé szakadtak, a tulajdonosoknak nem volt érdeke, 

hogy mindenki öntözzön. Ezért van a vidékfejlesztési programban egy olyan új együttműködési 

beavatkozás, mely az öntözési közösségeket támogatja. Uniós forrásból növelni az öntözött te-

rületet majdnem lehetetlen. Gazdaságon kívüli infrastruktúrális beruházásokat kifejezetten nem 

engedtek finanszírozni. Kihívás a termésátlag, fontos, hogy a genetikán tudjunk segíteni. Ma-

gyarország GMO mentes ország, benne van az Alkotmányban, ennek meg van a földrajzi oka 

és a biodiverzitás okai, de ez nem vonatkozik a tudományra. Az új technológiák mögötti tudo-

mányt szeretnék ehhez felhasználni. Annak örülnek, ha az afrikai és dél amerikai jó gyakorla-

tokat megosztják velük, és tudnak belőle tanulni.  

Dr. Richly Gábor megköszönte helyettes államtitkár asszony részletes válaszait, valamint a 

bővített prezentációját, majd a 2. napirendi pontot lezárta. 

Helyettes Államtitkár Asszony eltávozott az ülésről.  

Dr. Máhr András tájékoztatta a jelenlévőket, hogy az általa előzetesen elkészített előadás 

anyagát még nem küldte meg, azonban ezt pótolni fogja.  

3./ Egyebek:  

Az egyebek napirendi pont keretében elnök úr tájékoztatta a plénumot a plenáris ülést megelőző 

oldalelnöki ülésen hozott döntésekről az alábbiak szerint: 

Elmondta, hogy az oldalelnökök az eredetileg meghatározott témák sorrendjén célszerűségi 

okokból változtatva meghatározták a soron következő plenáris ülés napirendi pontjait, és az 

ahhoz felkérni szándékozott előadók személyét, valamint az ülés időpontját. 

 MKKV szektor állapota /előadó: Nagy Márton gazdaságfejlesztési miniszter/ 

 A köznevelési intézményrendszer korszerűsége és hatékonysága /előadó: Dr. 

Maruzsa Zoltán köznevelési államtitkár/ 

Az ülés időpontjának a jelenlévők a 2023. szeptember 15. pénteki napot jelölték ki.  

Ezt követően tájékoztatta a jelenlévőket, hogy a Prof. Dr. Báger Gusztáv által előkészített és az 

Európai Uniós csatlakozással kiegészített és a szerb félnek megküldött levélre még nem érke-

zett válasz, várjuk azt annak érdekében, hogy kialakulhasson egy eszmecsere.  

Az oldalelnökök megállapodtak abban is, hogy az EGSZB élére került új elnök, az osztrák Oli-

ver Röpke úrnak a Tanács egy protokolláris köszöntő levelet küld, melynek készítése a Titkár-

ság részéről folyamatban van.  
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Tájékoztatta a plénumot arról is, hogy a Társadalmasítást Segítő Munkacsoport felvetette a ple-

náris ülések vonatkozásában, hogy érdemes lenne a plenáris ülésekhez kapcsolt sajtótájékozta-

tót tartani, melynek segítségével a társadalom széles rétegei ismerhetnék meg a Tanács munká-

ját. Bízunk benne, hogy ez a jövőben meg tud valósulni.  

Ezt követően az Energiaügyi Minisztérium Nemzeti Hulladékgazdálkodási Hatósági Főosztály 

útján dr. Nagy Márta helyettes államtitkár asszonytól érkezett megkeresés alapján a 2022. évi 

hulladékgazdálkodási hatósági ellenőrzéseiről szóló országos beszámoló kapcsán az NGTT vé-

leménynyilvánításának megvitatása következett az oldalak által előzetesen megküldött anyagok 

alapján. Ismertette, hogy eddig két oldal, a Tudomány és a Munkavállalói oldaltól érkezett visz-

sza e tekintetben vélemény. Kérdést intézett a jelenlévőkhöz, hogy van-e még szándék valamely 

oldal részéről vélemény megküldésére, vagy a két beérkezett anyag alapján alakítsuk ki az 

NGTT állásfoglalását e tekintetben.  

A munkavállalói oldal részéről az a jelzés érkezett, hogy a következő hét péntekig további írá-

sos dokumentumokat fognak eljuttatni ennek kapcsán még a Titkárság részére.  

Dr. Richly Gábor tájékoztatásul elmondta, hogy a pénteki napig várjuk a kiegészítést, majd a 

beérkezett anyagok alapján összeállításra kerül az állásfoglalás. Ezt követően kérdést intézett a 

jelenlévőkhöz, hogy akar-e valaki az elhangzottakhoz hozzászólni, vagy bármely más tekintet-

ben az egyebek napirendi pont keretein belül bármit előterjeszteni.  

Több hozzászólás nem lévén jelezte, hogy 2023. 06. 17. napját követően az NGTT soros elnöki 

tisztét az Egyházi Oldal képviseletében Szücs Attila látja el. Ezt követően megköszönte a rész-

vételt és a tartalmas tanácskozást és az ülést berekesztette. 


